
 

1 
 

 ٕراِ فٙ جايعح انثصزج رطارٚح انًاجسرٛز ٔانذكسرًارج يسرخهصاخ رسائم ٔأأ

 

 انكُاَٙ ذٕفٛك أٚاو عثذ انزساقسى انطانة : أ                انكهٛح : انرزتٛح نهعهٕو الاَساَٛح                  

 .د ترٕل غانة انُاْٙسى انًشزف : أأ                            انمسى : انعهٕو انرزتٕٚح ٔانُفسٛح     

         انشٓادج : انًاجسرٛز                انرخصص : عهى انُفس انرزتٕ٘                

 نذٖ طهثح انجايعح انرثسٛط(–انشخصٛح انٛمظّ  ٔعلالرٓا تالاسهٕب انًعزفٙ )انرعمٛذ 

 

 يهخص انزسانح :

انشخصٛح انٛمظح ٔعلالرٓا تالاسهٕب ٚٓذف انثحث انحانٙ انٗ انرعزف عهٗ انعلالح الارذثاطٛح تٍٛ 
عهٗ يُٓج انثحث انٕصفٙ أسهٕب  حانثاحث خذعرًنذٖ طهثح انجايعح , ٔلذ أانرثٛسط(  -انًعزفٙ ) انرعمٛذ

ُّ انًُٓج انًُاسة نرحمٛك أْذاف انثحث ك ْذِ الأْذاف كاٌ لاتذ ٔيٍ أجم ذحمٛ, انعلالاخ الأرذثاطٛح لأَ
         الاسهٕب انًعزفٙنذٖ طهثح انجايعح ٔانثاَٛح نمٛاس انشخصٛح انٛمظح ٔنٗ نمٛاس داذٍٛ الأيٍ ذٕفز أ

( 26تثُاء يمٛاس انشخصٛح انٛمظح ذكٌٕ يٍ ) حانثاحث دلايَ نذنك ,نذٖ طهثح انجايعحانرثسٛط ( -) انرعمٛذ
 –الاسهٕب انًعزفٙ )انرعمٛذ تثُاء يمٛاس نمٛاس  حانثاحث دلايَكذنك ٔ  فمزج يٕسعح عهٗ سد يجالاخ, 

( طانثاً ٔطانثح يٍ انرخصصاخ الأَساَٛح 622ايا عُٛح انثحث فمذ تهغد )فمزج ( 62ذكٌٕ يٍ )انرثسٛط ( 
اٌ طهثح انجايعّ  ٚرًرعٌٕ  , ٔلذ ذٕصم انثاحث انٗ عذد يٍ انُرائج يُٓا : ٔانعهًٛح فٙ جايعح انثصزج

%( يُٓى  26( اٌ تُسثح )622عُٛح انثحث الاساسّٛ  انثانغّ )كًا اٌ انشخصٛح انٛمظحتًسرٕٖ  يٍ 
 انرثسٛط(  -ًٚارسٌٕ  اسهٕب انرفكٛز  ) انرعمٛذ
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Abstract of Thesis : 

The objective of the present research is to identify the correlation between 

Vigilant personality and Its Relationship with the Cognitive style (complexity - 
simplification)of university students. The researcher relied on descriptive 
research method for the method of associative relations because it is the 
appropriate method to achieve the research objectives. In order to achieve these 
goals,In order to achieve these goals ,it was necessary to provide the first two 
tools to measure Vigilant personality students of the university and second to 
measure Cognitive style (complexity - simplification) students of the university,So 
the researcher to build a measure of Vigilant personality the conceptual plans   
(62) elements after the deletion of (6) elements of excellence distributed in three 
areas, So the researcher to build a measure of Cognitive style (complexity - 
simplification) the conceptual plans   (29) elements, The sample of the research 
was (766) students from the humanities and scientific disciplines at the 
University of Basrah, and the researcher reached a number of results, including: 
The university students have a level of personal alertness also the basic sample 
of the research , consisted of (766) , that (42%) of them were practicing the 
method of thinking (the complexity - the simplification simplification). 

 


